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Bon dia a tots i totes. 
Se’m va demanar de fer aquesta ponència per donar-vos una idea de com el sector dels
professionals liberals està afectat pel projecte d’associació amb la Unió Europea. 
La realitat és que l’afectació és important segons el que s’està plantejant avui en dia. És
important perquè hi ha dos vessants que afecten el sector. D’una banda, la llibertat
d’establiment. De l’altra banda, la lliure prestació de servei. 

La llibertat d’establiment implica que qualsevol ciutadà de la Unió Europea podria instal·lar la
seva activitat aquí a Andorra. Vull dir presencialment. La lliure prestació de servei és que
qualsevol ciutadà de la Unió Europea podria prestar serveis reservats als professionals liberals
aquí al país sense tenir cap autorització específica. O sinó, hauríem de parlar, en el marc del
projecte d’associació, de quin tipus d’autorització haurien de tenir aquests residents a la Unió
Europea que voldrien instal·lar-se d’una manera o d’una altra al país. 

Això seria la discussió, el plantejament que hauríem de tenir. Però en primer lloc hi ha una
discussió de base que ens enfronta ara mateix al Consell de Col·legis de Professions Liberals
amb els negociadors de Govern. És el tema de les lleis. 

Els professionals liberals, alguns tenen lleis i d’altres no en tenen. Aquest fet és tan greu com
que tal professió no està definida. No se sap exactament quines són les titulacions, en segons
algunes professions −no totes evidentment− que es requereixen per exercir una professió
liberal al país. A banda del requisit de la titulació acadèmica, hi ha altres tipus de requisits que
poden preveure les lleis, com és el simple fet de no tenir antecedents penals, que segons
aquestes professions no està permès per a delictes dolosos, o incompatibilitat professional
amb l’exercici d’altres càrrecs polítics, o l’obligació d’estar integrats a un determinat despatx
o consulta mèdica, de quina forma, etcètera. 
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Com ho és també un altre requisit que s’està demanant des dels professionals liberals i que
existeix a diferents lleis o estatuts de diferents col·legis, que és parlar català. 
Us recordo que des de l’any 2000 l’ús del català és obligatori. Molta gent no se’n recorda. Fa
tres anys, se’ns van prometre que es requeriria i s’exigiria a tots els professionals sol·licitants
un nivell B de català. Des del Govern ara es diu que no tothom ho entén així o com a mínim
han canviat d’opinió, quan paral·lelament s’està fent una promoció de la llengua del país. Una
incongruència de fet que no s’entén. Això és un exemple, el tema de la llengua. Però hi ha
temes molt més greus que ens oposen al Govern i que no són el tema de l’idioma, que és un
tema de sentit comú. 

L’important és que, primer i abans de tot, com volem que ens plantegem entrar en un mercat
europeu quan ja d’entrada les professions no estan definides? No s’ha determinat quins són
els requisits d’entrada i no sabem què fa cada professional i quin és el límit de la seva
intervenció. Aquest fet és molt important. S’ha de saber què fa un metge. S’ha de saber què
fa una infermera. S’ha de saber qui té la possibilitat de prescriure medicaments o no, etcètera. 

Però hi ha altres parts que també representen molts problemes, com per exemple poden ser
l’arquitectura, l’enginyeria, els economistes. Què són els economistes? Són comptables,
economistes, auditors? Doncs tot això s’ha d’aclarir. Ens trobem avui en dia amb una feina
que paral·lelament s’està fent, això no ho negarem, però que difícilment abans de les
hipotètiques dates que està donant el Govern per entrar a Europa, que suposadament
aquestes dates podrien ser d’aquí a dos anys o dos anys i mig, evidentment aquests dos anys
no ens deixen el temps de promoure totes les lleis de tots els professionals liberals. Pensem
que hi ha un problema aquí, un problema de base, que fa que pensem que serà impossible
poder arribar ni tan sols a negociar, quan no sabem de què estem parlant i que hem de tenir
les definicions de base. Això en primer lloc. 

En segon lloc, la veritat és que segurament hem vist a la premsa durant el mes de setembre
que els professionals liberals no estaven gaire satisfets del feedback que tenien per part del
secretari d’Estat d’Afers Europeus pel que fa a l’evolució de la negociació del tractat
d’associació i de la manera com es plantejaven, o la poca visibilitat que hi havia pel que fa al
tema dels professionals liberals.
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